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DESPRE NOI 

A Ido Nicolaj, dramaturgid italian jucat 
în aproape toate ţările Europei, ca şi 
pe scenele noastre (Ceapa, In lumea ape
lor, Soldatul Piccico, Debit de tutun, El 
şi Ea. etc), ne-a vizitat de curînd ţara. 
Cu acest prilej ne-a împărtăşit cile ceva 
din impresiile sale asupra teatrului con
temporan. 

— în cadrul dramaturgiei italiene re
cente se pot distinge noi tendinţe f 

— în ul t imul timp constat cu plăcere că 
t ineri i dramaturgi se străduiesc să spună 
ceva, să abordeze dezbateri contemporane, 
îndepăr t îndu-se treptat de facilul şi f r i 
volul care au dominat mult timp drama
turgia noastră. Noua generaţie pare mai 
conştientă de răspunderea sa. Trebuie 
însă ajutată , meşteşugul! se învaţă numai 
pr in verificarea practică a propriilor erori 
pe scenă. N u e suficient să f i i un scriitor 
bun, Moravia este un excelent prozator, 
dar cînd încearcă să scrie teatru... D i n 
păcate însă, dramaturgia originală nu 
este deloc spri j ini tă la noi. Teatrele pre
feră succesele înregistrate pe Broadway. 
Paris şi Londra, adăugînd „per obligo" 
în coada repertoriului şi cîte o piesă 
i tal iană aleasă la în t împlare şi repeta tă 
în grabă. 

— După cîte ştiu. teatrele stabile au 
fost create anume pentru a susţine dra
maturgia originală. 

— Aşa ştiam şi eu, dar probabil că 
am fost greşit informat... E deajuns să 
arunci o privire asupra repertoriului tea
trului stabil din Roma : clasici prăfuiţi 
şi o piesă originală, amuzantă , dar com
plet nereprezentat ivă pentru inaugurarea 
stagiunii unui teatru de asemenea pres
tigiu. 

— Pe cine apreciaţi, îndeosebi, din 
noua pleiadă de dramaturgi italieni ? 

— Cred că... pe Renato Mainardi, care 
a scris cinci-şase comedii interesante ; pe 
Mărio Eratti, care de curînd s-a impus 
şi pe plan internaţ ional ; pe Vincenzo De 
Mattia, investigator profund al unei te
matici contemporane : Dario Fo, complex 
om de teatru, excelent actor, regizor şi 
scenograf, şi atîţia alţii. 

— Dar pe planul dramaturgiei univer
sale ? 

— O voce mai nouă cred că ne vine 
din Anglia ; t iner i i dramaturgi englezi 
sînt singurii care aduc în palmaresul ge-
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nenal o notă de prospeţime şi originaîi-
taite. Să ne gîndim la Franţa. . . în afară 
de „monstres sacres" Beckett şi Ionescu, 
eu nu ireuşesc să disting nimic interesant. 
Iar în America... primatul îl deţine <tot 
Albee, pe care eu îl găsesc genial doar în 
primele sale creaţi i . Fără îndoială. Echi
libru fragil are o idee formidabilă, dar 
o pierde pe parcurs. 

— Bănuiesc că nu sînteţi un adept al 
teatrului abstract — însăşi dramaturgia 
dumneavoastră, de o simplă si caldă u-
rnanitate, o mărturiseşte —, totuşi ce 
părere aveţi despre teatrul lui Beckett şi 
Ionescu ? 

— Beckett e un poet, pentru teatrul 
abstract e o condiţie esenţială, fără 
această calitate rezultatul e deplorabil. 
De aceea, Beckett nu poate f i copiat sau 
egalat. în felul său, e unic. Gît despre 
Ionescu, fără îndoială dramaturgia sa 
marchează o nouă etapă. Păcat că în 
ultimele sale lucrăr i , în care circulă idei 
fabuloase, a început să se preocupe de un 
fapt ignorat de el pînă în prezent : acela 
de a face un spectacol. 

— Care este atunci dramaturgul dum
neavoastră preferat ? 

— A r trebui să răspund : Pirandello ; 
incontestabil. îl apreciez foarte mult, dar 
consider că teatrul său e mai important 
decît comediile sale. N u - i nimic para
doxal. Pirandello este fără discuţie pă
rintele teatrului modern, cel care a des
chis noi orizonturi, a revoluţionat prac
tica şi tehnica teatrală. Ador primele sale 
piese, în special Liolă, dar îl iubesc pe 
Pirandello înainte de a face pirandellism, 
atunci cînd era natural, inventiv şi spon
tan, îl apreciez pe Pirandello, dar mă 
simt infinit mai aproape de Cebov. Te
zaurul de vibrantă umanitate acumulat 
de acest genial dramaturg în piesele sale 
este inepuizabil şi etern viabil . A m văzut 
de curînd, la Roma, o versiune a celor 
Trei surori în interpretarea unui teatru 
din Praga. în f inal , scenografia lui Svo-
boda fereca pe cele trei surori într -un 
fel de cub, în care nefericitele fiinţe se 
zbăteau ca nişte păsări înspăimîntate, l i p 
site de speranţă. 

— Actiudmente în lume, teatrul are un 
serios concurent : televiziunea ; credeţi că 
va reuşi să-l eclipseze ? 

— Nimic nu poate eclipsa teatrul, pen
tru că teatrul este un miracol ; numai 
el reuşeşte să realizeze at î t de complex 
acea impresionantă coeziune între oameni 

care nu se cunosc, dar reacţ ionează la fel 
sub imperiul aceleiaşi emoţii. N ic i un alt 
mijloc tehnic, cît de perfeot ar f i , nu 
va atinge intensitatea şi căldura unei ase
menea vibraţi i . De altfel, teatrul a mai 
fost ameninţa t şi de apar i ţ ia cinemato
grafiei, dar n-a reuşit să- l lezeze, aşa 
cum nu va reuşi nici televiziunea. 

— Acum, o indiscreţie, aveţi în per
spectivă o nouă comedie f 

— Bineînţeles, d in păcate însă nu vă 
pot spune prea multe, materialul prinde 
contur de-abia acum, dar nu ştiu cum 
va evolua. Oda tă la masa de lucru, per
sonajele se dezvoltă în voie, uneori în 
direcţii neaşteptate , dar trebuie să le ur
mezi, pentru că în to tdeauna au dreptate 
ele şi nu noi... în l i n i i mari deci, va f i 
vorba de o eroină care, printr-o gr i jă 
şi afecţiune exagerată, t i ranizează şi anu
lează personalitatea soţului... 

— Cum se face că piesele dumnea¬
voastră sînt populate mai mult de eroine 
decît de eroi ? 

— Pentru că psihologia feminină mi se 
pare mult mai interesantă, mai complexă 
şi bogată în nuan ţe subtile. Pare un non
sens, dar o percep şi o conturez cu mai 
multă uşurinţă . A m scris 24 de mono-
loguri, dintre care numai şapte pentru 
bărbaţi , pentru că acestea îmi solicitau 
un efort însutit. 

— Şi acum, o ultimă întrebare, ce im
presie v-au lăsat spectacolele noastre ? 

— Excepţională ; nivelul artistic m-a 
entuziasmat. Vă mărturisesc că Scaunele 
de la Teatrul ,,C. I . Nottara* este cel 
mai bun Ionescu pe care l-am văzut pînă 
în prezent, iar versiunea lu i Tango de 
la Teatrul Mic e net superioară montări i 
lui Squarzina la Roma. Pe urmă am ob
servat aci un interes impresionant pentru 
teatru şi, ceea ce e mai neaşteptat pen
tru mine, un mare număr de tineri în 
sălile de teatru. 

M i s-a spus că la dumneavoast ră 
există serioase preocupări pentru educa
ţia artistică a copiilor. Aceasta e un lucru 
minunat. La noi, din nefericire, nu prea 
ai ocazia să întâlneşti tineret la teatru, 
sălile f i ind frecventate în genere de un pu
blic snob. Aceste considerente mă deter
mină să apreciez cu a t î t mai mult suc
cesul pieselor mele în ţara dumneavoastră 
şi să-mi doresc o colaborare cît mai 
strînsă cu teatrul românesc. 
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